المستخلص عربي : 
لقد تم في هذا البحث قياس تركيز المواد المشعة الطبيعية والمصنعة في التربة ، في سبعة مدن رئيسية في المنطقة الغربية بالممكلة العربية السعودية بطريقة تحليل طيف أشعة جاما . إذ ستكون تلك القياسات مهمة عند تقييم الجرعة الإشعاعية الناتجة من المواد المشعة الطبيعية ، المصدر الأكبر للجرعة الإشعاعية للإنسان . من ناحية ثانية ستضع هذه القياسات قاعدة معلومات أساسية يمكن الرجوع إليها لتقييم أي تلوث ناتج عن إطلاق مواد مشعة مصنعة إلى البيئة .
لقد تم جمع وتحليل 47 عينة من مكة المكرمة والطائف والباحة وأبها وينبع والمدينة المنورة وتبوك ، حيث تراوح معدل تركيز معدل تركيز النظير 226Ra بين 14-27 بيكريل/كجم ومعدل النظير 232Th بين 26-12 بيكريل/كجم ومعدل تركيز النظير 40K بين 340-790 بيكريل/كجم علماً أنه تم قياس تركيز النظير 226Ra بالإستناد إلى أشعة جاما الرئيسية الصادرة من النظائر 214Bi , 44Bi وبالنسبة إلى 232Th من النظائر 212Pb , 212Bi , 228Ac وقد لوحظ أن التباين في التركيبات لعينات المدينة الواحدة لم يكن كثيراً للنظيرين 232Th , 266Ra ، إلا أن التغير كان نسبياً أكثر بالنسبة  لنظير 40K .
أما بالنسبة للنظير 137Cs فقد تراوح تركيزه بين 0.23-1.45بيكريل/كجم  في مكة المكرمة وينبع والمدينة المنورة وتبوك . ويعزى هذا إلى الغبار المشع المتساقط ، بينما لوحظ في مدن الطائف والباحة وأبها ذات الإرتفاع العالي فوق سطح البحر ونسبة الأمطار المرتفعة نسبياً وصول التركيز لغاية 25بيكريل/كجم ، مع تباين واضح في التركيزمن عينة لأخرى حتى لعينات نفس الدينة الواحدة . وقد تراوح معدل التركيز في المدن السبعة بين 0.23-6.45بيكريل/كجم . هذا النوع من التباين في التركيز قد لوحظ في مناطق أخرى من العالم ويعزى ذلك إلى حادثة مفاعل تشرنوبل سنى 1986م وقد كان معدل 137Cs حوالي 25-35% من تركيز 226Ra , 232Th تم كذلك تحليل 42 عينة من الأسمدة بطريقتي تحليل أشعة جاما والقياس بالكاشف الوميضي السائل لأشعتي ألفا وبيتا . علماً بأن معظم العينات قد تم أخذها من أسمدة إستوردت من بعض دول الشرقالأوسط وأوربا والولايات المتحدة الأمريكية وبعض الأسمدة المنتجة محلية .
إن الأسمدة عالية الإشعاع قد تكون مصدراً لإدخال المواد المشعة إلى التربة بصورة مستمرة وبالتالي يمكن أن تزيد من نسبة تركيز المواد المشعة في النباتات . وزيادة التعريض الإشعاعي الخارجي وزيادة التعرض الإشعاعي الخارجي وزيادة إطلاق غاز الرادون المشع ، وقد تم تحليل عشرة عينات من الأسمدة الفوسفاتية أظهرت خمسة منها إرتفاعاً كبيراً في تركيز 226Ra تجاوز عشرات المرات تركيزه في التربة .
لقد تم قياس تركيز النظير 234m Pa وكذلك قياس تركيز النظير 235U من أشعتي جاما بطاقة قدرها 185ألف إلكترون فولت و 204 إلكترون فولت ، ومن مقارنة تركيز النظيرين 226Ra ,238U ظهر أن الإثنين أبعد ما يكوناعن حالة التوازن الإشعاعي ، بل تعتمد النسبة على طريقة تصنيع تلك الأسمدة .
بقية أنواع الأسمدة كانت من نوع NPK المركبة مع بعض العينات من الأنواع الحاوية على معدن النحاس أو المنجنيز حيث وجد أن تركيز 40K في العينات من نوع NPK مرتفعاً بعشرات المرات عنه في التربة بينما كان تركيز 226Ra أقل بكثير .
لقد شملت الدراسة أيضاً التغيرات الإحصائية للقراءات وحساب بعض العوامل المتعلقة بها .

Abstract: 
[bookmark: _GoBack]We have been in this research measure the concentration of natural radioactive materials and manufactured in the soil, in seven major cities in the western region of Saudi Arabia Balmemklh way analysis of gamma-ray spectrum. It will be important that the measurements when assessing the radiation dose resulting from natural radioactive materials, the largest source of radiation dose to humans. On the other hand to put these basic measurements database can be consulted to assess any contamination resulting from the release of radioactive material manufactured to the environment.
Have been collected and analyzed 47 samples from Mecca, Taif and Baha, Abha, Yanbu, Madinah and Tabuk, where the rate varied concentration of the rate of concentration of isotope 226Ra between 14-27 Bq / kg and the rate of isotope 232Th between 26-12 Bq / kg and the rate of concentration of isotope 40K between 340-790 Bq / kg note that the measure the concentration of isotope 226Ra Based on a gamma-ray Home issued by the isotope 214Bi, 44Bi and for 232Th isotopes 212Pb, 212Bi, 228Ac has been observed that the variation in the compositions of the samples the same city was not much for the two isotopes 232Th, 266Ra, but change was relatively more for peer-40K.
As for the isotope 137Cs concentration ranged between 0.23-1.45 Bq / kg in Mecca, and Yanbu, Madinah and Tabuk. This is due to dust, radioactive fallout, as was observed in the cities of Taif and Baha, Abha, high-altitude above sea level and rainfall relatively high and the arrival of the focus up to 25 Bq / kg, with the obvious conflict in the Turkesmn sample to another even for the samples of the same of Religious one. The rate ranged from a focus in the seven cities between 0.23-6.45 Bq / kg. This type of variation in concentration has been observed in other regions of the world due to an incident with Chernobyl my age in 1986 was the rate of 137Cs about 25-35% of the concentration of 226Ra, 232Th were also analyzed 42 samples of fertilizers my way analysis of gamma rays and measuring detector pulsed liquid Ohotai of alpha and beta. Note that most of the samples had been taken from the fertilizer imported from some countries Alherqualawst, Europe and the United States and some of the fertilizer produced locally.
The fertilizer high radiation may be a source of entry of radioactive materials into the soil continuously and thus can increase the concentration of radioactive substances in plants. And increased external radiation exposure and increase exposure to external radiation and increase the release of radioactive gas radon, have been analyzed ten samples of phosphate fertilizers, five of them showed a significant rise in the concentration of 226Ra over dozens of times its concentration in the soil.
We have been measuring the concentration of isotope 234m Pa, as well as measure the concentration of isotope 235U of Ohotai gamma capacity of 185 thousand electron volts and 204 electron volts, and compared to concentration of isotopes 226Ra, 238U appeared that the two are far Akonaan the case of radiative balance, but based ratio method of manufacture of these fertilizers .
Other types of fertilizer NPK was kind of vehicle, with some specimens of the species containing copper or manganese was found that the concentration of 40K in the samples of the type of NPK tens of times higher than in the soil, while the concentration of 226Ra much less.
The study also included changes to the readings and statistical account of some factors related to it.
